

Curriculum Vitae

Anne LAFERRERE

Administrateur INSEE (retired in May 2017)

Associate researcher at CREST (Centre de recherche en Économie et Statistique)

Associate researcher at université Paris-Dauphine (Legos, Health Economics)

RESEARCH INTERESTS

Family economics: intergenerational transfers, inheritance, marriage contract, altruism.

Ageing: retirement, long term care and dependency.

Housing Economics: social housing, housing policy, nest-leaving, housing price indexes, housing wealth, residential mobility, living arrangement and housing choices of the elderly.

WORK IN PROGRESS

Housing price indexes for new homes: theory and empirics.

Housing choices after age 50 in Europe.

Savings, reverse mortgages and long term care finance.

Long term care needs, their satisfaction in relation to local institutions and family relationships in Europe.

“Ageing in place” in Europe and China (ODESSA project. Responsible for WP2).

CAREER

Member of the Management Board of the SHARE ERIC (European Research Consortium of the Survey on Health, Ageing and Retirement in Europe) (2011-.....)

Country team leader of SHARE in France (2005-2012)

more on SHARE on <http://www.share-project.org/> ou en français sur <http://share.dauphine.fr>

Expert on real estate prices and housing to the head of département des prix à la consommation, des ressources et des conditions de vie des ménages, 2005-2017.

Département de la Recherche, CREST, 2002-2005.

Division Logement, 1997-2002 : head.

Département de la Recherche, CREST, 1994-1997.

Division Revenu et Patrimoine des Ménages 1989-1994.

Division Revenu, 1986-1989.

Division des Concepts, 1982-1985. Comptes de patrimoine.

Rédaction d *Économie et Statistique*, 1980-1982.

Division des Comptes nationaux trimestriels, 1975-1977. Section Prix-salaires.

Rédaction d *Économie et Statistique*, 1973-1975.

EDUCATION

École Nationale de la Statistique et de l'Administration Économique, SEA (1977-1980).

Licence d'Histoire, Université Paris I (1977).

PUBLICATIONS

Articles

Pauperization and Polarization of French Social Housing, *Revue Economique*, 64, 5, 805-832, 2013.

Angelini V., Laferrère A, 2012, Parental altruism and nest-leaving in Europe : evidence from a retrospective survey, *Review of Economics of the Household*, 11, 393-420, (DOI) 10.1007/s11150-012-9170-9.

Angelini V., Laferrère A, Weber, G., 2013, Home ownership in Europe : How did it happen ?, *Advances in Life Course Research*, 18, 83-90. [ALCR79-final.pdf](#)

Laferrère A., D. Le Blanc, 2012, Mortgage Market, Character and Trends: France, *International Encyclopedia of Housing and Home*, Vol. 4, 434-444. DOI: 10.1016/B978-0-08-047163-1.00153-3

Angelini V., Laferrère A., Residential Mobility of the European Elderly, *CESifo Economic Studies (2012) 58(3)*: 544-569. doi:10.1093/cesifo/ifr017. [WPaper](#)

Nest Leaving in Europe, 2011, in Börsch-Supan A et al. (dir), *The Individual and the Welfare State, Life Histories in Europe*, 67-97, Springer, with Angelini V and G. Pasini.

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1112_215-10.pdf

Laferrère, A., Πλάτων Τήνιος και Θωμάς Γεωργιάδης, 'Η γεωγραφία της διαγενεακής ανισότητας και η Κατοικία: Ελλάδα και Ευρώπη, 'Συνέδριο για τις Ανισότητες στην Ελλάδα, Πάντειο Πανεπιστήμιο 2008. σε Αφουξενίδης Α. (υπό έκδοση, 2010) *'Κοινωνιολογία και Γεωγραφία στην εποχή της κρίσης*, Ελληνικά Γράμματα.

The geography of intergenerational inequality in housing: Greece and Europe, paper presented in Conference on Inequalities in Greece, Panteion University 2008, in A. Afouxenidis, 2011, *Sociology and Geography at the time of Crisis*, Ellinika Grammata, with Platon Tinios and Thomas Georgiadis.

The Effect of Widowhood on Housing and Location Choices, with Carole Bonnet and Laurent Gobillon, *Journal of Housing Economics*, 19, 106-120, 2010.

Managing Hedonic Housing Price Indexes: the French Experience, with C. Gouriéroux, *Journal of Housing Economics*, 18, 206-213, 2009.

Long term care and Housing, *Health and Ageing, The Geneva association*, 20, 15-17, 2009.

<http://genevaassociation.org/PDF/HealthandAgeing/GA2009-Health20-Laferrère.pdf>

The home in the accumulation of assets of older people : from the microeconomic impact of age to the macroeconomic effect of ageing, in *Population ageing and housing, residential strategies and asset management*, La Documentation Française, 105-115, 2007.

Hedonic Housing price Indices: the French Experience, Proceedings of the IMF/BIS Seminar on Real Estate Indicators and Financial Stability, BIS Paper No. 21, 271-287.

<http://www.imf.org/external/pubs/ft/REIF/2005/eng/index.htm> .

[Gone with the windfall : how do housing subsidies affect student co-residence ?](#), with David le Blanc, *CESifo Economic Studies*, 50, 3/2004, 451-477.

How do housing allowances affect rents? an empirical analysis of the French case, with D. le Blanc, *Journal of Housing Economics*, 13/1, 36-67, 2004.

Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints and Family Environment, *International Journal of Sociology*, 31, 1, Spring 2001.

Marriage settlements, *The Scandinavian Journal of Economics*, 103, 3, 485-504, 2001.

The Effect of Social Housing on Households Consumption in France, with D. le Blanc, *Journal of Housing Economics*, 10, 429-455, 2001.

Taxation and Wealth Transmission in France, with L. Arrondel, *Journal of Public Economics*, 79, 2001, 3-33.

Intergenerational transmission models: a survey, *The Geneva Papers on Risk and Insurance, Issues and Practice*, vol 24, 1, January 1999, 2-26.

Self-employment and Intergenerational Transfers of Physical and Human Capital: an Empirical Analysis of French Data, with P. McEntee, *The Economic and Social Review*, 27, 1, Oct. 1995, 43-54.

Inheritance and gifts inter vivos: the use of the disposable portion for the purpose of unequal division between siblings, *Continuity and Change* 7 (3), 377-404 Cambridge University Press, 1992.

Chapters in Books:

Unmet need for long-term care and social exclusion, in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Ageing in Europe – Supporting policies for an inclusive society, – First Results from SHARE wave 5*, Springer, 331-340, with K. Van den Bosch, 2015.

Friendship, housing environment and economic resources: what influences social network size after age 50? , 323-335, 2013, with V. Angelini , in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Active Ageing and Solidarity between Generations in Europe – First Results from SHARE after the Economic Crisis*.

Entry into institutional care: predictors and alternatives, 253-264, in Börsch-Supan A et al. (ed.), *Active Ageing and Solidarity between Generations in Europe – First Results from SHARE after the Economic Crisis*, 2013, with Van den Heede A., Van den Bosch K. and J. Geerts.

Mortgage Market, Character and Trends: France, in *International Encyclopedia of Housing and Home*, Vol. 4, 434-444. DOI: 10.1016/B978-0-08-047163-1.00153-3, with D. le Blanc, 2012.

Homeownership in Old Age at the Crossroad Between Personal and National Histories, in Börsch-Supan A et al. (dir), *The Individual and the Welfare State, Life Histories in Europe*, Springer, with Angelini V. and Weber, G, 2011.

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_216-10.pdf

Housing wealth as self-insurance for long-term care, 2012, in *Financing long-term care in Europe - Institutions, markets and models*, C. Courbage and J. Costa-Font éd, Palgrave Macmillan UK., 73-90.

Home, houses and residential mobility, with Viola Angelini, in A. Börsch-Supan et al (ed.), *Health, Ageing and Retirement in Europe (2004–2007). Starting the Longitudinal Dimension*, 99-107, 2008.

[Housing Policy: Low-Income Households in France, avec David le Blanc](#), in *The Blackwell Companion to Urban Economics* (Richard Arnott, Daniel McMillen, ed), 2006.

Microeconomics models of family transfers, with F.-C. Wolff, in *Handbook on the Economics of Giving, Reciprocity and Altruism*, (S.-K. Kolm, J. Mercier-Ytier ed.), Elsevier, 889-969, 2006.

Housing inheritance: an empirical analysis on French data, in *Sharing the Wealth, Demographic Change and Economic Transfers between generations*, A. Mason and G. Tapinos ed., *International Studies in Demography*, Oxford University Press, 2000.

Intergenerational transmission models: a survey, chap.11, in *Altruism and the Economics of Reciprocity*, L.-A. Gérard-Varet, S.-Ch. Kolm and J. Mercier-Ytier ed., IEA-Macmillan, 2000, 207-225.

[Microeconomics models of family transfers'](#), avec François-Charles Wolff, in *Handbook on the Economics of Giving, Reciprocity and Altruism*, (S.-K. Kolm, J. Mercier-Ytier ed.), Elsevier, 2006.

[Hedonic Housing price Indices : the French Experience. Proceedings of the IMF/BIS Seminar on Real Estate Indicators and Financial Stability, BIS Paper No. 21, 271-287.](#)

<http://www.imf.org/external/pubs/ft/REIF/2005/eng/index.htm> .

Le logement au cœur de l'accumulation patrimoniale des retraités, in Actes du Colloque du COR du 18 novembre 2013 *Les retraités et leur logement*. <http://www.cor-retraites.fr/article433.html>

Le logement des parents influence-t-il les choix d'études supérieures, 2011, in *Les mondes étudiants, Enquête Conditions de vie 2010, observatoire national de la vie étudiante*, dir. O. Galland, E. Verley et R. Vourc'h, 105-115.

Le logement dans l'accumulation patrimoniale des personnes âgées: des effets microéconomiques de l'âge aux conséquences macroéconomiques du vieillissement, 2007, in *Vieillesse de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, La Documentation Française, 151-162.

[L'héritage de logement en France. Faits et théories](#), 2007, in *Vieillesse de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, La Documentation Française, 403-415.

Une synthèse économique sur les choix de logement des personnes âgées, with L. Gobillon, 2007, in *Vieillesse de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, La Documentation Française, 163-180.

Les conséquences des évolutions démographiques sur le marché du logement : premières pistes de réflexion, 2007, with D. Blanchet, in *Vieillesse de la population et logement, Les stratégies résidentielles et patrimoniales*, La Documentation Française, 209-229.

[Les aides personnelles au logement: réflexion économique à partir de l'expérience française](#), in *Le logement dans sa multidimensionnalité. Une grande cause régionale*, sous la direction de Nicolas Bernard et Charles Mertens, Etudes et Documents, Logement 4, Ministère de la Région Wallonne, Namur, 2005, 140-160.

La politique économique du logement: les enseignements de l'expérience française, in *La crise du logement à Bruxelles : problème d'accès et/ou de pénurie ?*, Nicolas Bernard and Werner Van Mieghem (ed.), Bruylant, Belgium, 2005, 45-73.

Les mesures volontaires de transmission du patrimoine et la protection du conjoint survivant, in *Héritage et transferts entre générations*, P. Pestieau (éd.), De Boeck Université, 1994.

La transmission du patrimoine entre les générations, with D. Verger, La Société Française, *Données Sociales*, 1993.

Accumulation et transmission des grandes fortunes, with L. Arrondel, Actes des XXIIIèmes Journées d'Économie sociale, Nantes, 1993.

L'héritage, with A. Gotman, in *La Famille, L'état des savoirs*, F. de Singly (ed.), La Découverte, 1991.

Articles in French:

Retraités mais pas en retrait, la retraite pousse-t-elle à de nouvelles activités ?, *Retraite et Société*, 73, 89-118, 2016.

Comment attribuer les HLM ?, *Regards croisés sur l'économie*, 2011, 1, 9, La Découverte I.S.B.N. 9782707168931.

Validation des données françaises de l'enquête SHARE à l'aide de données externes d'autres enquêtes, with C. Garrouste and P. Godefroy, *Courrier des Statistiques*, 129, 1-9, juin 2010. http://www.insee.fr/fr/ffc/docs_ffc/cs129d.pdf

La mobilité résidentielle des seniors en Europe, with V. Angelini, *Retraite et Société*, 58, 87-107, 2009.

Évolution sur longue période de la mobilité résidentielle en France, with B. Baccaïni, 2010. in *Les mobilités des salariés, rapport du CAE, Complément F. 219-235*. Paris. ISBN : 978-2-11-008188-9 http://www.cae.gouv.fr/IMG/pdf/CAE090_Mobilites_V1b.pdf

Famille et vieillissement en Europe, Enquête Share, Avant-propos, *Retraite et Société*, 58, 4-9, 2009 (with C. Attias-Donfut and N. Sirven).

Dépendance et logement, *Risques*, 78, 126-130, 2009.

Les logements des Européens de 50 ans et plus, with P. Godefroy, *INSEE 1^{ère}*, 1238, mai 2009.

L'impact du vieillissement de la population sur les marchés immobiliers', *Recherche et prévision*, 94, 2008. 7-19.

[ckfinder/userfiles/files/Pageperso/laFerrere/laFerrere_fichiers/LaFerrere%2008%20RP94-Impact%20Vieillessement.pdf](#)

['Les seniors de moins en moins mobiles, les jeunes toujours plus mobiles: l'évolution de la mobilité résidentielle est-elle paradoxale?'](#), 2007, *Économie Publique/Public Economics*, 20(1), 37-87.

Share : une enquête européenne sur les 50 ans et plus, with D. Blanchet, T. Debrand, P. Dourgnon, *Économie et Statistique*, 403-404, 3-18, 2007.

Un changement de logement suite au décès du conjoint?, 2006, with C. Bonnet and L. Gobillon, *Gérontologie et Société*, 121, 195-210.

Les choix de logements des personnes âgées, with L. Gobillon, *Revue française d'Économie*, vol XX, 115-151, 2006.

Vieillesse et logement : désépargne, adaptation de la consommation et rôle des enfants, *Retraite et société*, 47, 66-108, 2006.

Quitter le nid : entre forces centripètes et centrifuges, *Économie et Statistique*, 381-382, 147-175, 2005.

Les indices de prix Notaires-INSEE : le rythme de croisière, *L'Observateur de l'immobilier*, 62-63, novembre 2004, 12-17.

Le départ du domicile parental : au delà des revenus familiaux, l'importance des caractéristiques du logement, with F.-C. Wolff, in *Transferts et Rythmes Familiaux, Famille et Solidarités*, tome 2, L'Harmattan, 2004, 33-47.

Niveau et évolution des prix des logements anciens en province, with F. Dubujet, in *Données Urbaines*, 4, D. Pumain, M.-F. Mattei, éd, collection Villes, Anthropos, Economica, p.293-306, 2003.

Cohabitation et Transmission intergénérationnelle du logement, in *Dictionnaire critique de l'habitat*, (sous la direction de M. Segaud, J. Brun et J-C Driant), Collection Dictionnaire, Armand Colin, p.76 et 407-409, mars 2003.

Comment les aides au logement affectent-elles les loyers?, with D. le Blanc, *Économie et Statistique*, 351, 2002.

Montée de la copropriété et disparition des propriétaires d'immeubles, with S. Bessière, *Données Sociales*, 2002, Insee.

Les effets de l'existence du parc HLM sur les profils de consommation des ménages, with D. le Blanc et R. Pigois, *Économie et Statistique*, 328, 1999-8, 37-60, 2000.

L'occupation des Logements depuis 1945, *Données Sociales*, 1999, Insee.

L'évolution des loyers en 2001. Secteur libre et HLM, deux dynamiques différentes, with C. Warzée, *INSEE Première*, 839, mars 2002.

Grandes tendances du logement en France selon les enquêtes Logement et le recensement de 1999, *Réflexions Immobilières*, (Institut de l'Épargne Immobilière et Foncière IEIF), juillet 2001.

L'habitat des ménages à faibles revenus en France, en Allemagne et aux Pays-Bas : discussion, 4èmes entretiens de la Caisse des Dépôts et Consignations sur l'habitat social, décembre 2001

Les propriétaires bailleurs personnes physiques, with F. Clanché, Dossier 3, in *Les comptes du Logement 1999*, Insee *Synthèses*, 31, 107-112.

De l'histoire individuelle à la structure des ménages, with A. Flipo and D. le Blanc, *INSEE Première*, 649, 1999.

Devenir travailleur indépendant, *Économie et Statistique*, 319-320, 9/10, 13-28, 1998.

Succession capitaliste et succession familiale: un modèle économétrique à deux régimes endogènes, with Luc Arrondel, *Annales d'Économie et de Statistique*, 51, 187-208, 1998.

Logement et Transmission, with A. Gotman, dans *Logement et Habitat, l'État des savoirs*, M. Segaud, C. Bonvallet, J. (eds), éditions La Découverte, 1998.

Les loyers et les locataires en 1997, *INSEE Première*, 576, 1998.

Comment le logement est-il transmis d'une génération à la suivante, *Cahiers de l'IAURIF*, 122, 1998.

Les transferts entre générations: importance, motivations, conséquences, Éditions du Juris-Classeur, Gestion du patrimoine, mai-juin 1997.

Les ménages et leur logement, *INSEE Première*, 562, 1997.

Héritage et donations, with J. Accardo and D. Verger, in *La Société Française, Données Sociales 1996*, INSEE, 363-370.

Contrats de mariage et régimes matrimoniaux, with A. Barthez, *Économie et Statistique*, 296-297, sept 1996-6/7, 127-144.

Le rôle de la transmission du patrimoine au sein de la famille, in *Relations familiales, Gérontologie et Société*, 68, Cahiers de la Fondation nationale de Gérontologie, 1994.

La transmission des grandes fortunes, Profil des riches défunts en France, with L. Arrondel, *Économie et Statistique*, 273, 1994.

Le patrimoine à la fin de la vie, with P. Monteil, *INSEE Première*, 344, 1994.

Les partages inégaux de succession entre frères et sœurs, with L. Arrondel, *Économie et Statistique*, 256, 1992.

La taxation des héritages et donations: éléments de comparaisons internationales, *Économie et Prévision*, 100-101, 1991.

Successions et héritiers à travers les données fiscales, with L. Arrondel, *Économie et Prévision*, 100-101, 1991.

La transmission du Patrimoine, *Données sociales*, INSEE, 1990.

Les donations, surtout de l'immobilier, *INSEE Première*, 169.

La part héritée de la fortune: entre le quart et la moitié, in *Les Ménages, Mélanges en l'honneur de Jacques Desabie*, INSEE, April 1989.

Une déclaration de succession pour deux décès, *Économie et Statistique*, 214, octobre 1988.

Héritiers et héritages, *Économie et Statistique*, INSEE, 214, octobre 1988.

Héritage, with Annie Fouquet, in *Encyclopedia Universalis*, 1987.

Des parents aux enfants: aides, donations, héritages, *Données sociales*, INSEE, 1984.

Patrimoine foncier et comptabilité nationale, in *La Propriété foncière*, ADEF, Economica, 1984.

Une nouvelle approche du patrimoine en terrains, *Économie et Statistique*, 181, octobre 1984.

Le travail des femmes aux États-Unis. *Économie et statistique*, 62, 50-52; with Charraud A., 1974, http://www.persee.fr/doc/estat_0336-1454_1974_num_62_1_1702

Books:

Dix ans de Comptes de Patrimoine 1970-1979, en collaboration, Les Collections de l'INSEE, C116, 1984.

Les revenus fiscaux des ménages en 1979, avec/with Geneviève Canceill et Pascal Mercier, Les Collections de l'INSEE, M127, 1987.

Successions et héritiers, INSEE-Cadrage, 1990.

[*Les indices de prix des logements anciens*](#), avec/with Alain David, François Dubujet et Christian Gouriéroux, INSEE Méthode, 98, 119 p., 2002.

Les indices Notaires-Insee de prix des logements anciens, version 2 des modèles hédoniques, avec/with Martine Beauvois, Alain David, François Dubujet, Jacques Friggit, Christian Gouriéroux, Sandra Massonnet, and Edmond Vrancken, INSEE Méthode, 111, 151 p., 2002.

Les indices Notaires-Insee de prix des logements anciens, avec/with P. Clarenc, J-F Côte, A. David, J. Friggit, P. Gallot, S. Gregoir, A. Nobre, C. Rougerie, N. Tauzin, INSEE Méthode, 128, 154 p., 2014.

Working papers

Bonnet Carole, Sandrine Juin et Anne Laferrère, 2017, Financing long-term care through housing in Europe, Documents de travail INED, 233.

<https://www.ined.fr/fr/publications/document-travail/financing-long-term-care-through-housing-europe/>

Laferrère A, Personal network and retirement, Is retirement bad for friendship and good for family relationships ?, 2015, Doc.de trav. de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, INSEE F1410.

Laferrère A, Retraités mais pas en retrait, la retraite pousse-t-elle à de nouvelles activités? , 2015, Doc.de trav. de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, INSEEF1409,

http://www.insee.fr/fr/themes/document.asp?reg_id=0&ref_id=F1409.

[English version: Retired but not withdrawn: Does retirement induce participation in social activities?](#)

Angelini, Viola and Laferrère, Anne, Residential Mobility of the European Elderly (December 23, 2010). CESifo Working Paper Series No. 3280. Available at SSRN: <http://ssrn.com/abstract=1730059>

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_216-10.pdf

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_215-10.pdf

Angelini V., Laferrère A et G. Pasini, 2010, "Nest Leaving in Europe", MEA discussion paper 215-10.

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1112_215-10.pdf

Angelini V., Laferrère A et G. Weber, 2010, "Homeownership in Old Age at the Crossroad Between Personal and National Histories", MEA discussion paper 216-10.

http://www.mea.uni-mannheim.de/uploads/user_mea_discussionpapers/1113_216-10.pdf

Validating SHARE in France with other French surveys: health and income data, with Christelle Garrouste and Pascal Godefroy, Document de travail INSEE, 2010-October,

F1007. http://www.insee.fr/fr/publications-et-services/docs_doc_travail/docf1007.pdf

The Effect of Widowhood on Housing and Location Choices, with Carole Bonnet and Laurent Gobillon, Document de travail de l'INED, 154, 2008. Also found in Document de travail du CREST, 2008-12.

[Leaving the nest : The Interaction of Parental Income and Family Environment](#), Document de travail du CREST, 2005-01.

[`Aux marges du logement: résidences multiples, résidence partielle, co-habitation et hébergement d'après l'enquête Logement de 1996-1997'](#), avec/with Sabine Bessièrè, Document de travail de la DSDS, INSEE, F024, 2002.

Un exemple de dysfonctionnement du marché locatif: l'effet des aides personnelles au logement, avec David le Blanc, Document de travail de la Direction des Statistiques démographiques et Sociales, F2003, 2000.

`Structure par âge et marché du logement', avec/with David le Blanc, miméo, 2000.

[`Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints and Family Environment'](#), mimeo, 2000.

[`Les propriétaires bailleurs privés'](#), miméo, 1998.

`Help to children's households: a test of non altruism on French data', mimeo, présenté aux XIVèmes Journées de Microéconomie Appliquée, juin 1997.

`Marriage settlements', document de travail, S9714, INSEE, octobre 1997, présenté à European Econometric Society Meeting, Toulouse, 1997, et à la conférence Intergenerational Transfers, Taxes and Distribution of Wealth, Uppsala, 1999.

`En fin de vie: épargne ou désépargne?', avec/with Jérôme Accardo, miméo.

`Capitalist versus Family Bequest: an Econometric Model with Two Endogenous Regimes?', avec/with Luc Arrondel, Working Paper, Delta, 1996, présenté à European Econometric Society Meeting, 1996.

`La transmission du patrimoine entre les générations', avec/with Daniel Verger, Document de travail de la direction des Statistiques démographiques et sociales , F9208, 1992.

Les modèles de transmission intergénérationnels, document de travail du CREST, 9724, 1997.

Successions et héritiers en 1987, avec/with Philippe Monteil, Document de Travail de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9210, 1992.

'Contrats de mariage et régimes matrimoniaux', avec/with Alice Barthez, in 'Le Patrimoine des Ménages en 1992', Document de Travail de la Direction des Statistiques Démographiques et Sociales, F 9508, 1995, 121-146.

Le patrimoine au décès en 1988, avec/with Philippe Monteil, Document de Travail de la direction des Statistiques démographiques et Sociales, 1994, F9410.

'[Self-employment and Intergenerational Transfers: Liquidity Constraints or Family Environment?](#)', avec/with Peter McEntee, Document de Travail du CREST, 9637, 1996.

La transmission du patrimoine entre les générations, with D. Verger, Doc.de trav. de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9208, 1992.

Les modèles de transmission intergénérationnels, Doc.de trav. du CREST, 9724, 1997.

Contrats de mariage et régimes matrimoniaux, with A. Barthez, in Le Patrimoine des Ménages en 1992, Doc.de trav. de la Direction des Statistiques Démographiques et Sociales, F 9508, 1995, 121-146.

Le patrimoine au décès en 1988, with P. Monteil, Doc.de trav. de la direction des Statistiques démographiques et Sociales, 1994, F9410.

Successions et héritiers en 1987, with P. Monteil, Doc.de trav. de la direction des Statistiques démographiques et sociales, F9210, 1992.

Other activities

Member of the Scientific Council of Labex IMU (Intelligence des Mondes Urbains) since 2015.

Member of the Scientific council of the indices Notaires-Insee since its creation in 1999.

Member of Comité de l'indice IPD France (2003-2017).

Member of the Commission des Comptes du Logement (2011-)

Member of the Scientific council of the economists of the Société du Grand Paris (2011-2015)

Member the Scientific council of the observation of rental prices (2012-).

Talks

2003

'[L'hébergement d'après les enquêtes Logement](#)', (Mission d'information sur la pauvreté et l'exclusion sociale, 23 mai 2003).

[Le logement patrimoine et son rôle dans les transferts entre générations](#), (ONMI, 1er juillet 2003).

2004

[La politique économique du logement: les enseignements de l'expérience française](#), Journée d'étude du Rassemblement Bruxellois pour le Droit à l'Habitat et des facultés Universitaires Saint Louis, 23 avril 2004, publié dans *La crise du logement à Bruxelles : problème d'accès et/ou de pénurie ?*, sous la direction de Nicolas Bernard et Werner Van Mieghem, éditions Bruylant, Belgique, 2005, 45-73.

Le logement dans l'accumulation du patrimoine des personnes âgées : Etat des lieux et réflexions économiques, 3^{ème} séance du séminaire Patrimoine immobilier et retraites, du Plan Construction Architecture, du MELT. [Programme](#)

2006

[Managing Hedonic Housing Price Indexes: the French Experience](#), avec/with Christian Gouriéroux, OECD-IMF Workshop on Real Estate Prices Indexes, 6th to 7th November 2006 (Paris)

2007

L'impact du vieillissement de la population sur les marchés immobiliers :
Cadrage quantitatif de la demande de logements des personnes âgées, ONMI, 3 juillet 2007

2008

Dépendance et Logement: domicile et épargne, Colloque La dépendance, que sait-on vraiment?
Chaire "Risques et chances de la transition démographique", 4 décembre 2008

Le Vieillissement en Europe, 1ers résultats de la deuxième vague de l'enquête SHARE, 8 décembre
2008, GIP SPSI Santé et protection sociale face à l'allongement de l'espérance de vie et à la baisse de
la natalité au niveau mondial.

2009

Café de la Statistique : Le Logement et son observation statistique

MILOS, Lyon, oct 2009 . La paupérisation HLM: essai de vision dynamique

Odisee , 02-11-2009 Groupe de travail La Retraite et le Citoyen. Quelques enseignements de
l'enquête européenne SHARE

Chaire Transition Démographique ,18-12-2009 – Paris-Dauphine. Les seniors et leur argent

2010

Conférence de presse CNAV pour la sortie du numéro spéciale de Retraite et Sociétés" familles et
Vieillesse en Europe" (58, Nov2009):

Les seniors et leur logement: quelques enseignements de l'enquête européenne SHARE

2018

ODESSA Project End of Award Conference, *Towards integrated and affordable health and social care
at home for older people*, 23 February 2018, Sheffield.

What is the right place to age? Home, community and the family.

<https://www.youtube.com/watch?v=oF1XX4rxhXE>